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   دولت با توسل به عضویت ایران در سازمان ها و پیمان های 
جمعی درصدد است برای ناکامی های  اقتصادی خود در معیشت 
مردم پوستین بدوزد. این گونه  گفته  ها البته مصارف داخلی دارد 
تا اعلام کند که فعال است و قصد دارد تحریم ها را با روش خود 
دور بزند. این در حالی است که این دولت فرصتی استثنایی 
برای احیای برجام داشت. واقعیت آن است که در اواخر دولت 
گذشته برجام در دسترس بود اما برخی قصد داشتند این فرصت 
را در اختیار دولت بعدی قرار دهند. این دولت هم در ابتدا شاید 
می توانست کاری را در برجام پیش ببرد حتی رهبری انقلاب 
هم اعلام کردند حتی اگر یک ساعت زودتر می توانیم تحریم ها 
را لغو کنیم باید در این زمینه اقدام کرد اما این دولت نتوانست 
از آن فرصتی که ظریف با تیم توانمند دیپلماتیک خود ایجاد 
کرده بود استفاده کند. در یاد داریم آقای ظریف بال بال می زد 
که نمی خواهم کاندیدای ریاست جمهوری شوم و دلسوز بود اما 
این فرصت برای لغو تحریم ها از بین رفت. بعدها البته متوجه 
شدند که گیر مسائل اقتصادی کشور در لغو تحریم هاست و 
حتی باقری کنی که روزگاری مخالف برجام بود خود به مسئول 
پرونده هسته ای تبدیل شد برنامه احیای برجام را در دست 
گرفت. ضمن اینکه با اعتمادی که به تیم کنونی هسته ای وجود 
داشت دست تیم فعلی در مذاکرات برای احیای برجام کاملا باز 
است اما نتوانستند از این فرصت استفاده کنند. البته آنها در 
تلاش بودند که امتیازات بیشتری از غربی ها بگیرند حتی در 
جنگ اوکراین هم احساس کردند اروپا چهار دست و پا برای 
تامین انرژی به سمت آنها خواهد آمد و تمامی درخواست  های 
برجامی آنها را خواهد پذیرفت در حالی که اینچنین نشد و 
زمستان سختی هم در اروپا بروز نکرد اما باز هم فرصت خوب 
دیگری را از دست دادند. از این رو ایران اگر بخواهد از زمین اروپا 
برای احیای برجام استفاده کند موفق نخواهد بود چرا که اساسا 
تئوری مذاکره کنندگان کنونی برای گره زدن سرمای اروپا و 
برجام از اساس اشتباه بود کما اینکه می بینیم اروپایی ها عملا 
اعلام کردند که تحریم های موشکی را حذف نکردند. حال باید 
دید تیم کنونی مذاکره کننده چه تئوری را در دستور کار دارد 
آیا باز هم می خواهد زمستان آینده را بهانه کند؟ استراتژی آنها 
در مورد چین و روسیه هم اشتباه بود به طوری که هم چین و 
هم روسیه در معادلات منطقه ای به سمت اعراب گرایش پیدا 
کردند. چین و روسیه دو عضو شورای امنیت بودند که ایران آنها 
را همپیمان خود می دانست حال اینکه هر دو به سمت دشمنان 
ما حرکت کردند. از این رو دولت کنونی به این درک رسید با این 
دست فرمان اساسا برجامی نخواهد بود در نهایت با این وضعیت 
ایران گرایش بیشتری به مذاکرات پیدا کرد و البته به جای اینکه 
برای احیای برجام تلاش کنند به سمت عضویت در شانگهای 
و سایر پیمان های جمعی حرکت کردند. بعدها به این درک 
رسیدند که ابدا نمی توانند شانگهای را جایگزین برجام کنند. و 
خودشان متوجه شدند /کفاف کی دهد این باده ها به مستی ما. 
در نتیجه اخیرا شنیده می شود که به واسطه کشورهای عربی به 
سمت مذاکرات هسته ای و کاهش تنش با آمریکا حرکت کردند. 

 کفاف کی دهد این باده ها به مستی ما
یادداشت

  اجلاس خبرگان 
بدون نقطه ضعف برگزار شد

آیت ا... احمد جنتی در سخنرانی اختتامیه 
اجلاس مجلس خبرگان رهبری خطاب به 
اعضای این مجلس، اظهار کرد: حضور مستمر 
و مجدانه شما در این اجلاس باعث شد یک 
اجلاس منحصربفرد برگزار شود. اعضای حاضر 
در این اجلاس به اجتهاد مشهور هستند و هرچه 
به این اجلاس از ابتدا تا پایان نگاه کنیم، نقطه 
ضعفی در آن نمی بینیم، بلکه نقطه قوت هایی را 
می بینیم که در آن وجود دارد. رئیس مجلس 
خبرگان بیان کرد: همه همت اعضای این مجلس 
رسیدن به حق و دفاع از آن است که جای تشکر 
و تقدیر دارد. آرزو داریم که خدا توفیق دهد تا ما 
به جایی برسیم که گذشتگان ما رسیدند؛ یعنی 
شهادت در راه خدا که آرزوی ما است. وی تأکید 
کرد: امیدوارم خداوند مقام معظم رهبری را تا 
ظهور حضرت ولی عصر مستدام بدارد و مردم را 
از برکات وجود ایشان بهره مند سازد. امیدوارم ما 
روزی که ظهور حضرت ولی عصر انجام می شود 

باشیم و در رکاب ایشان به شهادت برسیم. 

ایران ۱۰ برابر دیگر کشورها مورد 
بازرسی آژانس قرار می گیرد

رئیس سازمان انرژی اتمی اظهار کرد: ایران 
همکاری خوبی با آژانس بین المللی انرژی اتمی 
دارد. حدود ۱۲۰ بازرس آژانس بین المللی 
انرژی اتمی هم اکنون مورد پذیرش و اعتماد 
ایران هستند و فعالیت جدی دارند. حال اگر 
تعداد کمی از آن ها را رد کنیم، حق مان است. 
محمد اسلامی گفت: ما عملکرد بازرسان را 
زیرنظر داریم و حق داریم آن ها را قبول یا 
رد کنیم. تصمیم نپذیرفتن برخی از آن ها 
به معنای همکاری نکردن ایران نیست. ما 
با آژانس همکاری می کنیم و این همکاری 
روزانه ادامه دارد، اما برخی از بازرسان به علت 
عملکردشان رد شدند، این عادی و متداول 
است. وی با اشاره به دیدارش با مدیرکل آژانس 
در سفر به وین اظهار کرد: دیدار با آقای گروسی، 
دیداری دوستانه بود و در فضای عادی انجام 
شد، زیرا همکاری ما با آژانس از همکاری هر 
کشور دیگری با آن مهم تر است. وی تصریح 
کرد: منطقی نیست که ما بیش از ۱۰ برابر دیگر 

کشورها تحت بازرسی قرار بگیریم. 

 سه ساختمان پرخطر 
ایمن سازی شد

دادستان تهران گفت: سه ملک ناایمن 
پرتردد در منطقه ۱۵ تهران، با پیگیری های 
این دادستانی، ایمنی سازی و از فهرست املاک 
بسیار پرخطر خارج شد. علی صالحی ضمن 
تشریح اقدامات دادستانی تهران در پیگیری 
پایتخت،  ناایمن  ساختمان های  وضعیت 
اظهار کرد: در نتیجه پیگیری های مستمر 
این دادستانی در راستای حفظ حقوق عامه و 
پیشگیری از حوادث ناگوار، املاک برج سفید 
افسریه و بازار مواد شیمیایی کیمیا واقع در 
منطقه ۱۵ تهران، از فهرست ۱۲۹ ملک پرخطر 
شهر تهران، خارج شده است. وی با تأکید 
بر نظارت مستمر دادستانی بر ایمنی سازی 
ساختمان های پرخطر پایتخت و برگزاری 
جلسات متعدد با دستگاه های متولی و مالکان 
اظهار داشت: یکی از اماکن پرخطر منطقه 
۱۵، انبار چای است که به رغم پیگیری های 
متعدد، تاکنون اقدام مؤثری در راستای ایمنی 
سازی انجام نداده و به دستور دادستانی پلمب 

شده است. 

آثار سفر رئیسی به آمریکا
رئیس دفتر رئیس جمهور اظهار کرد: با تدابیر 
رئیس جمهور سفر امسال به نیویورک هم از 
جهت محتوای مطالبی که در نطق ایشان در 
مجمع عمومی سازمان ملل بیان شد و هم از 
جهت تعداد دیدارها و ملاقات های ایشان و هم از 
جهت دیدارهایی که با مقامات محلی و مردمی 
و گروه های مختلف تاثیر گذار انجام شد، آثار و 
برکات مثبتی در عرصه دیپلماسی کشور داشت. 
غلامحسین اسماعیلی بیان کرد: در مجموع ۲۲ 
برنامه فشرده در مدت کوتاه کمتر از سه روز در 
نیویورک صورت گرفت که آثار و برکات مثبتی 
در فرایند بین المللی و دیپلماسی کشور رقم 
خورد و مورد استقبال جامعه جهانی و روسای 

کشورها و مجامع بین المللی قرار گرفت. 

در خصوص ماهیت جنایت رفتار 
داعش اتفاق نظر وجود دارد

معاون اول قوه قضائیه تاکید کرد: در 
خصوص ماهیت مجرمانه و جنایت رفتار 
داعش اتفاق نظر وجود دارد که نشانه بیداری و 
آزادگی حقوق دانان جهان است. حجت الاسلام 
مصدق گفت: در خصوص این که آیا دیوان 
کیفری بین المللی در خصوص جنایات داعش، 
صلاحیت رسیدگی دارد یا نه مباحث زیادی 
مطرح شده است؛ رفتارهای داعش مانند قتل 
و شکنجه به دلایل مذهبی یا قومی و نژادی، 
تخریب اماکن مذهبی، نقض قواعد حقوق 
جنگ، به بردگی گرفتن زنان، عدم تفکیک 
بین نظامیان و غیر نظامیان، تجاوز به زنان 
و کودکان همگی در صلاحیت دیوان کیفری 
بین الملل هستند و تحت عنوان نسل کشی، 
جنایت جنگی و جنایت علیه بشریت قابل 

توصیف است. 

علی صوفی
دبیرکل حزب پیشرو اصلاحات 

خبــــر
 غلامرضا نوری:   

  تورم 5۰ درصد کنونی در برنامه هفتم 
باید 9 درصد شود

آرمان ملی:  یک نماینده مجلس یازدهم اظهار داشت: 
دولت سیزدهم، حدود دو سال، برنامه هفتم توسعه کشور 
را دیرتر به مجلس فرستاد که این یک انتقاد بزرگ به 
عملکرد آن هاست. پس از تاخیر فراوان در ارسال لایحه 
دولت به مجلس، ما دیدیم که برنامه هفتم توسعه کشور 
با ایرادات زیادی تدوین شد و موضوعی که من را بیشتر 
متعجب کرد این است که همکاران من در کمیسیون تلفیق، 
نه تنها مشکلات را مرتفع نکردند که حتی لایحه را بدتر 
هم کردند. غلامرضا نوری گفت: این لایحه و تصمیمات 
کمیسیون تلفیق، به هیچ عنوان نمی تواند یک برنامه 
توسعه ای برای کشور باشد. واقعاً ایراد و اشکالات اساسی و 
مبنایی در برنامه هفتم توسعه کشور، موج می زد و از سوی 
دیگر، هدف گذاری های لایحه، کاملًا غیرواقع بینانه است. در 
برنامه هفتم توسعه کشور، تشکیلات اضافی که ایجاد شده 
است، اصلًا درست و قابل قبول نیست. به طور مثال در حوزه 
فرهنگی، احکامی آورده شده که حتماً نیازمند قید هایی 
است وگرنه در جامعه مشکل ساز خواهد شد. وی افزود: در 
ماده ۷۵ آمده که سبک زندگی مردم به طور دقیق و آنلاین 
از طریق پلتفرم ها و اپلیکیشن ها توسط دستگاه های دولتی 
و غیردولتی در اختیار وزارت ارشاد قرار بگیرد. همین ماده 
نیازمند قید است که فعلًا ندارد. باید قیدی بر آن وضع شود 
که نباید در حریم خصوصی افراد وارد شد و از اطلاعات 
شخصی آن ها استفاده کرد، وگرنه ماده مشکل سازی خواهد 
شد. اختیاراتی که مجلس به دیگر بخش ها در قسمت قانون 
و مقررات گذاری می دهد مثل شورای عالی فضای مجازی 
و شورای عالی انقلاب فرهنگی، نشان از تضعیف مجلس 
دارد. رئیس فراکسیون مستقلین مجلس بیان کرد: در 
حوزه اقتصادی، رشد هشت درصدی را درنظر گرفته اند 
در حالی که ما می دانیم در چندین سال گذشته، متوسط 
رشد، بالای دو درصد نرفته است. حال باید پرسید چطور 
قرار است  یک باره به رشد هشت درصد برسیم؟ جالب است 
که ۳۵ درصد از این هشت درصد رشد اقتصادی که درنظر 
گرفتند، از محل بهره وری نیروی انسانی و عوامل تولید است 
در حالی که در حال حاضر مدیریت منابع انسانی در کشور 
به گونه ای نیست که بخواهد چنین بهره وری را ایجاد کند. 
وی تصریح کرد: اکنون ما شاهد تورم نزدیک ۵۰ درصد 
هستیم، حال اینکه در برنامه توسعه گفته شود این رقم به ۹ 
درصد برسد، منطقی و واقعی نیست. این نوع هدف گذاری ها، 
دست نیافتنی است. در حوزه روابط خارجی، روابط خارجی 
بسته تری را درنظر گرفتند و توجه را بیشتر به همسایگان و 
کشور های منطقه داده اند و بعد انتظار یک سرمایه گذاری 
بزرگ خارجی را هم دارند. واقعاً این رویکردها، با هم 

همخوانی ندارند. 

  آرمان ملی: رئیس جمهور 
در جلسه هیأت دولت با اشاره 
به گزارش های مرکز آمار ایران و 
بانک مرکزی از نرخ رشد اقتصادی 
قابل ملاحظه سه ماهه ابتدایی 
امسال، ضمن قدردانی از همه 
بخش هایی که در دستیابی به آن 
تلاش داشته اند، تاکید کرد: اگر 
چه افزایش نرخ رشد اقتصادی مهم 
است، اما مهم تر از آن حفظ، تداوم و 
ارتقای این روند است. سید ابراهیم 
رئیسی از همه دستگاه های اجرایی 
و مسئول خواست همه توان خود 
را برای اثرگذاری بهبود نرخ رشد 
عمومی  وضعیت  بر  اقتصادی 
اقتصاد کشور و بهبود معیشت 
اقشار مختلف، به ویژه دهک های 
پایین به کار گیرند. وی در ادامه 
با اشاره به دیدارها و نشست های 
خود در نیویورک و نیز سخنرانی در 
مجمع عمومی سازمان ملل متحد، 
اظهار داشت: در مجمع عمومی 
سازمان ملل ۲ پیشنهاد از سوی 
جمهوری اسلامی ایران درباره 
ایجاد ساز و کاری برای »حفظ 
احترام و جایگاه ادیان ابراهیمی« 
بر  بیشتر  تمرکز  و  توجه  نیز  و 
»صیانت و حمایت از نهاد خانواده« 
مطرح شد که پیگیری اجرایی 
شدن این پیشنهادات بر عهده 
دستگاه های فرهنگی و دیپلماسی 
به ویژه وزارت امور خارجه و سازمان 
فرهنگ و ارتباطات اسلامی است. 
در این جلسه کیومرث هاشمی 
برای  رئیس جمهور  دستور 
مناسب  ورزشگاه  یک  ساخت 
در تهران را زمینه ساز افزایش 
نشاط جوانان دانست و از شروع 
جایابی  و  مطالعاتی  مقدمات 
محل احداث این ورزشگاه خبر 

داد. رئیسی در همین ارتباط از 
وزیر ورزش و جوانان و نیز معاون 
اجرایی رئیس جمهور خواست تا 
موضوع احداث ورزشگاه جدید در 
تهران برای رفع نیازهای ورزشی 
جوانان را با جدیت پیگیری کنند. 
رئیس جمهور از وزیر آموزش و 
پرورش نیز خواست که به منظور 
پیگیری »پویش مهر« در سراسر 
ایجاد شود  دبیرخانه ای  کشور 
تا زمینه آشنایی دانش آموزان 
فراهم  کشور  پیشرفت های  با 
رئیس جمهور  همچنین  شود. 
در دوازدهمین اجلاسیه مجلس 
خبرگان رهبری با تأکید بر اینکه 
در حوزه های فرهنگ، سیاست و 
اقتصاد که موضوعات اولویت دار 
کشور هستند، گفت: شرایط به 
شکلی است که همه ظرفیت ها 
و امکانات مادی و معنوی برای 
رسیدن جامعه به رهنمودهای 
رهبری مشخص شده است. ما 
به عنوان مسئولان این نظام باید 
بدانیم در این عرصه ها هم متناسب 
با  با نیاز کشور و هم متناسب 
آرمان های بلند انقلاب چه باید 
بکنیم. سید ابراهیم رئیسی یادآور 
شد: در بخش هایی که بر اساس 
رهنمودهای امام راحل و رهبری 
انقلاب عمل شده است، شاهد 

پیشرفت هستیم و در بخش هایی 
که این چنین نبوده و با نگاه های 
دیگر حرکت کرده ایم و شاهد 
بی تفاوتی نسبت به رهنمودهای 
رهبران انقلاب بوده ایم، دچار 
مشکلاتی هستیم که باید برای 
رفع شان تلاش کنیم. رئیس دولت 
سیزدهم با اشاره به موفقیت های 
کشور در سیاست خارجی، بیان 
کرد: اگر دولت سیزدهم در حوزه 
موفقیت هایی  خارجی  سیاست 
به  عمل  پرتو  در  است  داشته 
رهنمودهای رهبری بوده است 
و اگر نواقصی هست از ماست. 
اگر به آنچه رهبر انقلاب ترسیم 
کرده اند عمل شود، کشور پیشرفت 
می کند و سیادت و آقایی کشورمان 
حفظ می شود. ما منظومه ای از 
دیدگاه های ایشان در حوزه های 
مختلف را روبه روی خود داریم 
که باید آن را با تلاش و مجاهدت 
شبانه روزی اجرایی کنیم. باور ما 
این است که با امیدواری و فرهنگ 
جبران  امکان  می توانیم«  »ما 
عقب ماندگی ها وجود دارد. عضو 
هیأت رئیسه مجلس خبرگان با 
بیان اینکه در حوزه اقتصاد اگر 
به خط مشی ترسیم شده از سوی 
رهبری در قالب اقتصاد مقاومتی 
توجه می شد وضع امروز کشور 

متفاوت بود، افزود: در حوزه های 
فرهنگ و سیاست نیز اگر رهنمودها 
کامل  به طور  ایشان  نظرات  و 
عملیاتی می شد قطعاً شرایط بهتری 
نسبت به وضع فعلی داشتیم. در 
حوزه اقتصادی، دولت در شرایطی 
آغاز به کار کرد که با کسری بودجه، 
تورم و مشکلات دیگر روبه رو بودیم 
و باید آن ها را جبران می کردیم که 
به لطف خداوند انجام شد. رئیسی 
با مقایسه وضعیت کسری بودجه 
کشور، تورم و اشتغال در آغاز به 
کار دولت سیزدهم و شرایط فعلی، 
افزود: با مقایسه رشد اقتصادی 
در قبل از سال ۱۴۰۰ مشخص 
۱۴۰۱ تلاش  می شود در سال 
شد تورمی که همه را رنج می داد 
مهار شود. تورم محصول کسری 
بودجه و رشد نقدینگی است. در 
سال ۱۴۰۱ تلاش کردیم مصارف و 
منابع، تراز باشد و همخوانی داشته 
باشند تا کسری بودجه نداشته 
باشیم که طبق اعلام مرکز آمار در 
آن سال کسری بودجه نداشتیم. 
رشد نقدینگی در زمانی که دولت 
سیزدهم مستقر شد ۴۲ درصد 
بود و الان ۲۲ تا ۲۶ درصد است 
و پیش بینی می کنیم تا آخر سال 
این عدد روی ۲۵ درصد تثبیت 
اینکه  بر  تأکید  با  شود. رئیسی 
معتقدیم می توانیم مشکلات کشور 
را حل کنیم، تصریح کرد: در همه 
حوزه ها کارهای بسیاری انجام 
شده و در حال انجام است؛ برای 
ما امیدوارشدن مردم، مهم است و 
رهبری نیز بر این نکته تأکید دارند 
که باید برای تقویت ایمان و امید 
مردم تلاش کنیم و هر کاری که 
باعث ناامیدی مردم شود از نظر 

دولت، همراهی با دشمنان است. 

رئیس جمهور: 

 موفقیت در سیاست خارجی حاصل عمل به رهنمودهای رهبری است
   دستگاه های اجرایی برای اثرگذاری بهبود نرخ رشد اقتصادی بر معیشت مردم تلاش کنند

 حصر علمی و فناوری را هم
خواهیم شکست

رئیس  پارلمانی  معاون    
جمهور با اشاره به شکست حصر 
حصر  گفت:  کشور،  اقتصادی 
علمی و فناوری را هم خواهیم 
خودمان  پای  روی  و  شکست 
محمد  سید  ایستاد.  خواهیم 
حسینی اظهار داشت: ما امروز 
با اعتماد به نفس و خودباوری 
می گوییم که حصر اقتصادی را 
خواهیم شکست و شکسته ایم و 
همچنین حصر علمی و فناوری 
را نیز خواهیم شکست و روی 
 پای خودمان خواهیم ایستاد. 
 با بیان اینکه ضربه های دشمن را 
قاطعانه پاسخ خواهیم داد، گفت: 
امروز به جای دفاع دشمن را وادار 
به عقب نشینی خواهیم کرد و به 
مرحله بازدارندگی خواهیم رسید. 

»آرمان ملی« طرح دوحه برای احیای توافق  وین را بررسی می کند

توافق بزرگ؛ خیلی دور خیلی نزدیک
یک  دیپلمات قطری: منتظر تحولات مثبت هستیم

 دلیل کاهش سرمایه 
اجتماعی 

کشورهای توسعه یافته 
مشتری پهپادهای ما هستند

  یک نماینده مجلس اظهار داشت:  
سرمایه اجتماعی ما  در حال کاهش  
است چرا که تا حالا با مردم صادق 
نبودیم. وقتی می گویند یک میلیون 
مسکن می سازیم، یک میلیون شغل 
ایجاد می کنیم و یا تورم را تک رقمی 
می کنیم، در اجرا باید به آن عمل 
کنند اما چنانچه به حرف های خود 
عمل نکنیم یعنی بین گفته و عمل 
ما فاصله است و مردم این نکته را 
متوجه می شوند، در این میان هر 
اندازه هم که شعار بدهیم، واقعیت 
آن چیزی است که در زندگی و سفره 
مسعود  می شود.  مشاهده  مردم 
پزشکیان در واکنش به ادعای برخی 
مبنی بر خالص سازی و ورود افراد 
به مجلس خاطرنشان  انقلابی تر 
کرد: انقلابی ها همان افرادی بودند 
که در جبهه حضور داشتند، جنگ 
کردند، جبهه را اداره کردند و در 
انقلاب رشد کردند. لذا این افرادی 
که می خواهند خالص سازی کنند 

زمان جنگ کجا بودند؟

 فرمانده اسبق سپاه پاسداران 
با حضور در شرکت طراحی و 
ساخت هواپیماهای سبک وزارت 
دفاع، خطاب به کارکنان این 
شرکت، اظهار کرد: ایران در تمام 
این جنگ ها، همیشه شکست 
خورد و تنها در دوران جنگ 
تحمیلی توانست در مقابل اتحاد 
دو ابرقدرت شرق و غرب که تنها 
بر سر جنگ با ایران متحد شده 
بودند، ایستادگی کند. محسن 
رضایی گفت: ملت ایران با اتکا 
به جوانان خود توانست در تمام 
۴۴ سال گذشته ایستادگی کند 
سر  پشت  را  شرایط سخت  و 
بگذارد. با خودباوری بود که ما 
نستیم در حوزه پهپادی به  توا
جایی برسیم که اکنون بسیاری 
توسعه یافته  کشورهای  ز  ا
شوند.  محسوب  ما  مشتریان 
رتباط صنعت  وی با اشاره به ا
دفاعی و بخش غیردفاعی، گفت: 
تجربه های کشورها نشان داده 
فناوری های  سرریز  می توان 
دفاعی را به بخش خصوصی وارد 
و با بهره گیری از پیشرفت های 
صنعت دفاعی کاستی های حوزه 

غیردفاعی را برطرف کرد.

  آرمان ملی- احسان اسقایی: میز 
مذاکرات آینده کجاست؟ این مهم ترین سوالی 
است که این روزها در ارتباط با پرونده هسته ای 
پرسیده می شود. قطر نقش تعیین کننده ای 
در مذاکرات مخفی و غیرعلنی ایران در اجرای 
توافق موقت به منظور مدیریت تنش بین ایران 
و آمریکا داشت. برخی تحلیلگران معتقدند تا 
زمانی که میز مذاکرات در وین احیا نشود و 
اعضای ۵+۱ که نقشی جدی در حصول توافق 
۲۰۱۵ داشتند در آن سوی میز مذاکرات در 
برابر ایران ننشینند، امیدی به احیای برجام 
وجود ندارد. البته این یک روی ماجراست و 
چنین تحلیل های سطحی به این علت است 
که خبری از ابعاد مذاکرات غیرمستقیم ایران 
و آمریکا در دوحه رسانه ای نشده و تنها اعلام 
شده در ابتدای مذاکرات در ارتباط با مسائل 
هسته ای رایزنی هایی هم صورت گرفته است. 

 شاید مذاکره در جریان است
آنقدر اطلاع رسانی از مذاکرات تهران و 
واشنگتن در دوحه قطره چکانی به بیرون درز 
می کند که حتی معلوم نیست این مذاکرات بعد 
از تبادل زندانیان و انتقال دارایی های ایران از 
کره به تهران به پایان رسیده است یا نه! چند 
هفته به تبادل زندانیان مانده بود که رسانه ها 
از مذاکرات طولانی مدت و غیرمستقیم در 
دوحه خبررسانی کردند. پس اکنون این 
احتمال وجود دارد که طرفین همچنان در 
حال مذاکره در سطوح مختلف باشند و یا اینکه 
اساسا بعد از حصول نتیجه در تبادل زندانیان 
دیپلمات های دو طرف دوحه را ترک کرده 
باشند تا در پایتخت های خود در مورد ادامه 
مذاکرات و حتی بسته های پیشنهادی به 
رایزنی بپردازند. تمام این احتمالات به این علت 
است که هر دو طرف تصمیم گرفته اند اساس 
مذاکره های غیرمستقیم، رسانه ای نشود چرا 
که تجربه نشان داده مخالفان هرگونه توافق 
در پرونده هسته ای در ایران و آمریکا در ارتباط 
با توافقات دوجانبه و حتی چند جانبه چنان 
موضع سخت می گیرند که حتی اساسا مذاکره 
زیر سوال می رود. آن روز ها که محمد جواد 
ظریف هدایت پرونده  هسته ای را در دست 
داشت هر از گاهی در رسانه ها ظاهر می شد 
و در مورد ابعادی از مذاکرات اطلاع رسانی 
می کرد و بلافاصله »نابرجامیان« در ایران 
و حتی آمریکا در تریبون های خود اقدام به 
تخریب مذاکره کنندگان می کردند و اصحاب 
مذاکرات هسته ای را با قلم زیر پا می گذاشتند 
که آنها حقوق مردم را رعایت نکرده اند و در 

مذاکرات منافع ملی را در نظر نگرفته اند و 
مذاکره کنندگان جزو سازشکاران با دشمنان 
هستند. از این رو احتمالا طرفین تصمیم به 
مخفی ماندن متن مذاکره و ابعاد مذاکرات 

گرفته اند تا از گزند رسانه ها در امان بمانند. 
 میز مذاکرات مخفی همچنان در قطر

ایجاد زمینه برای مذاکرات توسط اعراب 
موضوعی بود که بعد از قهر اروپا مورد پیگیری 
قرار گرفت و دوحه نقش خوبی در این زمینه 
بازی کرد. از این رو تهران نیز احتمالا خواستار 
باقی ماندن میز مذاکرات در دوحه است. قطر 
نیز اصرار بیشتری از اروپایی ها برای باقی ماندن 
میز مذاکرات در پایتخت خود دارد. پر واضح 
است که در این زمینه پیشروی هایی هم داشته. 
همین روز گذشته بود که یک رسانه داخلی در 
خبری مدعی صدور فرمان مذاکرات مستقیم 
شد و تاکید کرد که باقری کنی در هفته آینده 
به قطر می رود تا در مورد پرونده هسته ای به 
مذاکره بپردازد. اگر کمی دقیق به این خبر 
و تکذیب آن از سوی وزارت خارجه بنگریم 
به این نتیجه خواهیم رسید که احتمالا خبر 
حضور مذاکره کنندگان در قطر برای مذاکرات 
هسته ای بر مبنای فرمول قبلی یعنی مذاکرات 
غیر مستقیم می تواند صحیح باشد و جابه جایی 
میز مذاکرات از دوحه به کشورهای اروپایی با 
توجه به حضور برخی نمایندگان کشورهای 
اروپایی در دوحه و مذاکره با باقری کنی در 
ماه های گذشته، غیر ممکن است چرا که 
هرگونه جابه جایی میز مذاکرات می تواند روند 

توافق را با چالش های جدیدی روبه رو کند. 
 خرد شدن موضوعات مورد اختلاف

 اخیر سخنگوی وزارت  خارجه قطر اعلام 
کرده پس از توافق مبادله  زندانیان بین 
ایران و آمریکا، امکان دستیابی به تفاهمات 
جدید افزایش یافت. به گزارش ایلنا به نقل از 
روسیاالیوم، ماجدالانصاری خاطرنشان کرد: 
»توافق شده است که موضوعات اختلاف نظر 
در پرونده هسته ای ایران به پرونده های کوچک 
تبدیل شود تا مذاکرات در مورد آنها تسهیل 
شود و وجود یک پلتفرم بشردوستانه در 
دوحه، مذاکرات و دستیابی به توافق را تسهیل 
می کند.« وی افزود: »منتظر تحولات مثبت 
در این زمینه در دوره آتی هستیم.« الانصاری 
با تاکید بر اینکه کشورش مخالف گسترش 
تسلیحات هسته ای در منطقه است، بر لزوم 
خلع سلاح و حذف این سلاح ها از کشورهای 
دارنده آن و در راس آنها رژیم صهیونیستی 
تاکید کرد. در بررسی این خبر می توان به این 

سرنخ رسید که اولا میز مذاکرات در قطر باقی 
خواهد ماند و در ثانی توافقاتی برای آینده 
مذاکرات غیرمستقیم بین ایران و آمریکا 
صورت گرفته چرا که سخنگوی وزارت خارجه 
قطر رسما از ابعادی از توافق برای خرد کردن 
پرونده هسته ای ایران به پرونده های کوچک تر 
خبر داده است. اینکه کم و کیف خرد کردن 
پرونده هسته ای ایران چگونه است مشخص 
نیست و تنها می توان حدس زد که طرفین 
قصد دارند موارد اختلافی را به صورت جداگانه 
حل و فصل کنند. برای نمونه نوع بازرسی ها 
می تواند یک پرونده باشد. نوع گزارش دهی به 
آژانس می تواند بحث دیگری باشد، همچنین 
استفاده از نوع سانتریفیوژ ها هم می تواند ابعاد 
دیگری از مذاکرات جداگانه باشد. اکسید 
کردن اورانیوم ۶۰ درصد و مابه ازای آن نیز 
می تواند اصلی ترین پرونده مورد بحث در 
کارگروه های جداگانه باشد. چرا که تهران 
عملا در برابر بدعهدی های آمریکا و ظاهرا 
در چارچوب برجام سطح غنی سازی خود را 
به حدود ۶۰ درصد رسانده که دستان بازی 
در مذاکرات داشته باشد. اکنون تهران این 
گزینه مهم را در دست دارد و احتمالا در برابر 
اکسیداسیون هر گرم اورانیوم با خلوص بالای ۳ 
درصد خواسته ای منطقی و در چارچوب برجام 
خواهد داشت. از سوی دیگر البته آمریکایی ها 
نیز خواستار تغییراتی در برجام هستند که 
تهران به هیچ وجه نمی پذیرد باید دید این 
مورد هم در خرده پرونده هایی که قرار است از 
پرونده بزرگ هسته ای اقتباس شود مورد بحث 

قرار می گیرد یا نه. 
 توافق بزرگ خیلی دور خیلی نزدیک

 زمانی که خبر می رسد که قرار است 
پرونده هسته ای در پرونده های کوچک تری 
مورد بحث و بررسی قرار گیرد این گزینه به 
ذهن متبادر می گردد که قطعا توافق بزرگی 
که کارشناسان از حصول آن در آینده خبر 
می دهند در دسترس است. اما واقعیت آن 
است که باید دید این پرونده های کوچک در 
تیم های جداگانه و به صورت همزمان مورد 
بحث و بررسی قرار خواهد گرفت یا اینکه قرار 
است یک به یک این پرونده ها حل و فصل 
شود. اگر گزینه دوم در نظر طرفین باشد ماه ها 
مذاکره لازم است تا توافق بزرگ حاصل شود. 
از این رو می توان گفت اگر چه توافق بزرگ 
در دسترس است اما مسافت رسیدن تا توافق 
هنوز آنقدر کم نشده است که توافق بزرگ 

چشم نوازی کند. 


